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Visszabeszélni nem lehet... 

A kéksisakosok és a Gábriel 

A népszerű (legnépszerűbb?) szegedi taxivállalat, a Gábriel 
bekapcsolódott a jugoszláviai békefenntartó műveletekbe. 

Három hete az ENSZ-csapatok folyamatosan értesítik 
a Gábriel taxisokat a csapatmozgásokról, szervezési 

feladatokról. A kommunikáció viszont egyoldalú, 
mert a szegediek - megfelelő azonosító kód híján 

- nem szólhatnak vissza a kéksisakosoknak. 

A HELYZET 7 

Felhívás gazdákhoz! 
A Magyar Gazdakörök Országos Szövetsége segíteni 

akarván a magyar mezőgazdaság évszázados jelentőségű 
átalakulását, meghirdette a paraszti jogsegélyszolgálat kiala-
kítását célzó akcióját. Az ország minden megyéjéből számos 
szolgálatkész jogász, közgazda vállalta, hogy az átrendeződés 
folyamatában szakmai segítséget nyújt az érdekelteknek. Az ön 
megyéjében az alábbi névsor tartalmazza a segítőkész emberek 
nevét. Kérjük, vegyék igénybe segítségüket. Egyidejűleg meg-
kértük az On szövetkezetének elnökét is, hogy ugyanezt a listát 
helyben is tegye közzé. A kapcsolatfelvétel módja egyszerű: a 
szükséglet szerint lehetőleg több aláírással hívják meg az Önök 
által kiválasztott szakembert, aki tanáccsal, segítséggel szolgál 
közgyűléseken, érdekegyeztető fórumon, és minden, az átala-
kulást illető ügyben. A szakemberek felkérése az Önök számára 
ingyenes, éljenek vele! 

Nagyon fontos tudni mindenkinek azt, hogy a jogsegély-
szolgálat nem irányul senki ellen sem, elsődleges célja az, 
hogy olyan zökkenőmentes átalakuláshoz segítsen, amelyben 
jogos érdekeit mindenki megtalálhatja, s melyet később sem 
követnek pénzt pazarló, kedvet rontó viták. 

Tisztességesjbékét akarunk a magyar falvakban! 
A Magyar Gazdakörök Országos Szövetségének Elnöksége 
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Tolvaj fiatalokat fogtak 

Két év után ugyanaz a kérdés 
Lesz-e zsombói kábeltévé? 

Zsombón két évvel ezelőtt vetődött fel a kábeltévé meg-
építésének ötlete. Mostanra azonban - remélhetőleg csak ideig-
lenesen - befulladt a vállalkozás. Az okokról Mészáros Jánost, a 
helyi művelődési ház igazgatóját kérdezem - a kivitelező, a Lénia 
kft. annak idején az intézményt bízta meg az előfizetői szerző-
dések megkötésével. Beszélgetésünkből, illetve az igazgatónak a 
Zsombói Hírmondó januári számában írt cikkéből próbálok leg-
alábbis megközelítőleg pontos képet alkotni a kábeltévé rövid tör-
ténetéről. 

Két évvel ezelőtt nem úgy indult a beruházás, hogy mostanra 
még az elkészülte is veszélybe kerül. Sőt, úgy tűnt, igen kedvező 
anyagi feltételek mellett - előfizetőnként 10 ezer forintért -
valósulhat meg: a te lefonrendszer a lépí tményébe tervezték 
például lefektetni a tévé kábelét is, így a földmunkák egy fillérbe 
sem kerültek volna. Később azonban ez a terv kútba esett, úgy-
hogy a földmozgatást társadalmi munkában kellett megszervezni. 
De komolyabb probléma is adódott: 1991. február végére ugyanis 
kiderült, hogy a tervezett 300 előfizető helyett csak mintegy 150 
jelentkezett. Hiába volt azonban a vártnál lényegesen visszafogot-
tabb érdeklődés, a kivitelező - mely egyébként 1990 karácsonyára 
egy tizenegynéhány házból álló kísérleti körnek eljuttatta az adást 
- a tavasz beköszöntével elkezdte a munkát. Erre egyrészt szerző-
dés kötelezte, másrészt akkor még nyilván újabb előfizetőkben is 
reménykedett. 

Utólag kiderült, hogy hiába: csak néhányan csatlakoztak. így 
aztán a munkálatok pénz hiányában augusztus végén teljesen 
leálltak. A szerződésben eredetileg szereplő 1991. III. negyedévi 
határidőt is csupán ötven előfizetőnél sikerült tartani - ezekben a 
házakban most kísérleti jelleggel megy az adás - , száz előfize-
tőnek tehát jelenleg se pénze, se kábeltévéje nincs. 

Mi lehet a megoldás ebben a helyzetben? Mészáros János 
szerint nincs visszaút: a rendszert meg kell építeni. „Szaporítani 
kell az előfizetők számát, s ideiglenesen azoknak nagyobb anyagi 
terhet vállalni, akik már befizették a tízezret. Mert a legnagyobb 
veszély az, hogy nem épül meg a kábeltévé, s akkor visszakapják-e 
- bármilyen úton is - a pénzüket" - vélekedik az igazgató, aki 
kollégáival egyébként csak társadalmi munkában vett részt a 
szervezésben. „Most mégis úgy tűnik, mi vagyunk a hibásak. 
Pedig nem rajtunk múlott, hogy elakadt a beruházás. Szerettem 
volna például jogosítványt szerezni az érdekeltektől, hogy hivata-
losan is léphessek, társadalmi megbízatásban ugyanis nem volt 
jogom a pénzük fölött rendelkezni. Tavaly két ízben is megpró-
báltam összehívni őket: novemberben hatvanan jöttek el a 
százötvenből. Mellesleg most sincs olyan személy, aki a befizetők 
érdekében jogszerűen eljárhatna" - mondja Mészáros János, s 
hozzáteszi: korrekt munkamegosztás esetén az intézmény nem fog 
távolmaradni a kábeltévétől. Ezt annál inkább sem teheti, mivel a 
főfejállomás is a művelődési házban található. 

A koordinálást mindenesetre egy múlt heti megállapodás 
é r te lmében a zsombói önkormányza t végzi ma jd ezen tú l , 
amelynek minden valószínűség szerint szintén érdekében áll a 
munkálatok folytatása-befejezése, különben holt értékké válik az 
a 1,2 millió forint, amellyel segítette a finanszírozást. (Emellett a 
kábeltévének fontos szerepe lehet a község polgárainak informá-
lásában is.) Mint Batiz Tamástól, a Lénia Kft. ügyvezetőjétől 
megtudtuk, ők több javaslatot is beadtak az önkormányzatnak, s a 
holnapi, pénteki testületi ülésen várnak döntést arra vonatkozóan, 
hogy milyen formában kívánja a képviselő-testület tovább vinni a 
kábeltévé-vállalkozást. Mert véleménye szerint „az önkormány-
zatnak mindenképpen nagy szerepet kell vállalnia a további-
akban. " 

Az ügy megnyugtató lezárása - pontosabban a kiút megtalá-
lása - tehát a kivitelezőnek is érdekében áll. Nem kevésbé 
azoknak az előfizetőknek, akik most már több mint fél éve várják, 
ha persze közben még nem vettek parabolaantennát, hogy végre 
nyugodtan nézhessék az égből - de legalábbis műholdról - kapott 
adásokat. 

p l 

Majális a Ligetben, büfé a szabadtérin 

Sátrak és pavilonok 

Természetesen szó sincs ar-
ról, hogy az ENSZ nem bol-
dogulna a Gábriel nélkül. Csa-
patainak szállításához - lega-
lábbis egyelőre - nem vette 
igénybe a taxisokat. Használja 
viszont azt az ultrarövidhullámú 
frekvenciát, amelyen eddig a 
Gábriel autói tartották központ-
jukkal a kapcsolatot. 

Bános Sándor, a Gábriel Taxi 
vezetője arról számolt be, hogy 
az első gyanús adásokat három 
héttel ezelőtt fogták. Angolul 
tudó kollégájuk azonnal fordí-
totta a szövegeket, s kiderült, 
hogy éppen megfelelő rádiócsa-
tornát kerestek maguknak a 
békefenntartásra berendezkedő 
katonák. A kolléga vissza is 
akart szólni nekik, hogy a ki-
választott sáv munkacsatorna, s 
ha lehet, egy másik hul lám-
hosszon beszélgessenek, de a 
már említett műszaki nehézség 
(a kód hiánya) miatt ez nem 
volt lehetséges. 

Azóta is együtt élnek az 
ENSZ-csapatokkal. M e g f i -
gyelték, hogy többnyire reggel 
nyolc körül kezdődik odaát a 
munka, és több-kevesebb sza-
bályossággal este hétig órán-
ként akad mondanivalójuk, s 
ilyenkor néhány percig zavarják 
a taxisok egymás közti rádió-
kapcsolatát. 

A Gábriel rádiórendszerének 
tulajdonosa és kezelője a Te-
lekom Kft. Tóth András ügy-
vezető elmondta, hogy azonnal 
je lentet ték az esetet a Buda-
pes ten m ű k ö d ő F rekven-
ciagazdálkodási Intézetnek, s 
negyvennyolc órán belül meg is 
érkezet t a mérőkocsi , amely 
megállapítot ta, amit eddig is 
sejtettek: az adások Jugoszlá-
viából jönnek. 

A zavart természetesen nem 
tudták e lhár í tani , a f rekven-
ciahasználatért azonban tovább-

A gyanútlan vendég nem is 
sejti, hogy a zárt erkély tulaj-
donképpen a rendező pálya-
udvar helye, s hogy a szobában 
csör lőve l l eengedhe tő ál-
mennyezet egy mázsa súlyú, 16 
négyzetméteres vasúti terepasz-
talt rejt a felszínén. Az ablak 
előt t az Or szágház l o m b f ű -
résszel készült model l je áll, 
szakasztott, mint az igazi, csak 
itt minden ezerötszázszor ki-
sebb, a honatyákat például nem 
is látni... Elkészülése idején, a 
hatvanas években körbe kellett 
fényképezni a Parlamentet, s dr. 
Kövér Béla még ma is emlék-
sz ik , hogy a ko rmányőrök 
pi l lantása minden exponálás 
után gyanakvóbbra színeződött. 
A mode l l r e sohasem kerül t 
csi l lag, mintha alkotója már 
akkoriban sejtette volna, hogy 
fölösleges vele fáradnia... 

Hogy dr. Kövér E^éla külön-
leges műszaki érzéke és ter-
vezókészsége ellenére miért lett 
mégis jogász, arra így válaszolt: 
t e rmésze tesen mérnöknek 
készült, de „osztályidegensége" 
miatt nem mehetett a műegye-
temre, így maradt a szegedi jogi kar. 

A modellezés viszont végig 
kísérte egész életét. Első osz-
tályos volt a piarista gimná-
ziumban, amikor papírból elké-
sz í te t te a Fogada lmi t emp-
lomot, azután jött a levehető te-
tejű Deák Ferenc utca 23.. majd 
a R e f o r m á t u s t emplom. Es 
persze a bábszínházak (azok 
már eredetiben), de ezek histó-
riáját majd a közelgő születés-
napi előadássorozat idején me-
séljük el. Készített még valódi 

ra is a teljes díjat, gépkocsin-
ként havi 400 forintot számí-
tottak föl. Ez persze csak az 
URH-adóval fölszerelt autókra 
vonatkozik, a CB-rádiósokra 
nem, ott havi 120-160 forint a 
díj. Utóbbiak viszont - a romló 
vételi viszonyok miatt - egyre 
nehezebben értik egymást, a 
Gábr ie l éppen ezért kezdet t 
átállni a professzionális URH-
rádiórendszerre. (Csak kiegé-
szítésképpen: Budapesten, és az 
ország nagyvárosa iban már 
valamennyi jelentősebb taxis 
cég „ e l f e l e j t e t t e " a sok bo-
nyodalmat, sőt anyagi kárt oko-
zó CB-t.) 

Hogy mi a megoldás? Való-
színűnek látszik, hogy a Frek-
venciagazdálkodási Intézetnek 
- s vele együtt a Gábrielnek -
meg kell hajolnia az ENSZ-
csapatok túlereje, és a háborús 
helyzet előtt. Legalábbis ez de-
rült ki Gzuczy András osztály-
vezető szavaiból, akit a Frek-
venicagazdálkodási Intézetben 
h ív tunk föl . Jószer ive l nem 
tehetnek semmit, s így megol-
dásként annyi marad, hogy a 
Gábrielnek frekvenciát kell 
váltani. Az osztá lyvezető úr 
információi szerint a jugosz-
lávok már eredetileg sem ga-
rantálták a zavarmentes frek-
venciaszolgáltatást, s bár föl-
vették velük a kapcsolatot, nem 
bíznak a gyors megoldásban. 
Egy f r ekvenc i a k i j e lö lése 
egyébkén t is hos szada lmas 
egyez te tés i fo lyamat e red-
ménye. 

Ha viszont csakugyan így 
lesz, és új hullámsávot kell ke-
resni a taxisok számára, már 
csak az a kérdés, kifizeti majd a 
gépkocsinként körülbelül 4 ezer 
forintos költséget, p lusz az 
átállással járó többi pénzt...? 

N Y I L A S PF.TF.R 
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Sorozatban történt lopások elkö-
vetői nyomára bukkant a városi ka-
pitányság. 

Még decemberben, a Kemes 
utcából eltűnt 1200-as Lada, aztán 
már idén, február elején a Bihari utca 
egyik lakásbetörésekor megszer-
zett majdnem 90 ezer forint, végül 
a tápéi műszaki üzletnek okozott 
350 ezer forintos betörési, lopási 

kár szerepel a gyanúsítottak listá-
ján. A nyomozás előzetes letartóz-
tatás illetve őrizetbe vétel mellett 
még tart, nem csak a három gyanú-
sított ellen. 

A lelepleződött fiatalemberek 
közül a legkorosabb is húsz éves, 
egyébként hármójuk életkora 
összesen sem éri el a hatvan évet. 

a rányú , 12 mi l l imé te res 
nyomtávolságú TT-model lek 
futnak a négyszintes terepasz-
talon, ahol alagutak, viaduktok 
vezetik át a bonyolult csatlako-
zási rendszerű vágányokat he-
gyeken és völgyeken át. 

Megtudjuk, hogy amit látunk, 
nem gyerekjáték, Anna, a vir-
gonc és beszédes kisunoka csak 
a beporosodott pályatestet tisz-
títhatja. A fővonal hossza 42 
méter, hét rekesz és 112 váltó 
osztja föl az épületekkel, város-
házával, templommal, malom-
mal, barlanggal, hegycsúcson 
d í sze lgő várral k iépí te t t te-
repasztalt , amelynek leenge-
déséhez kissé át kell rendezni a 
szobát. Az ágy is azért került 
középre , mert így k ívánta a 
szoba vasúti rendje. 

A később létesült rendező 
pályaudvarnak már csak a zárt 
ba lkonon ta lá l tak he lye t , a 
további bőv í t é s már csak a 
szomszédos szobában lenne 
lehetséges, de ezt egyelőre nem 
tervezik. Mindez természetesen 
csak jól kigondolt programve-
zérléssel működtethető, ez a fiú, 
Kövér László érdeme. 

Dr. Kövér Bélának már alig 
van ideje a modellezésre, a báb-
színház vezetése teljes embert 
k íván . Távoz tunkban azt is 
megtudjuk, hogy a hobbinak 
még a fe lesége is örü l : a 
mennyezetre húzott terepasztal 
ugyanis e l t aka r j a a makacs 
beázás foltjait... 

NY. P. 

A szegedi polgármesteri hi-
vatal városüzemeltetési kérdé-
sekkel foglalkozó szakbizott-
sága legutóbbi ülésén úgy 
döntött: azt a tavalyi állapotot, 
hogy a szabadtéri előadásainak 
nézőit csak mozgó árusok szol-
gálják ki, meg kell szüntetni. 
Egybevág e döntés a szabadtéri 
i gazga tóságának e lképze l é -
sével, miszerint általuk felü-
gyelt , pavilonokban működő 
büfészolgálattal kívánják a 
nézők kényelmét megteremteni. 
A Fesztivál ételbárnál van egy 
olyan kis szögle t , ahol egy 
pavilon e lhelyezhető , meg a 
könyvtár mögötti, valamikori 
sörker te t is szeretnék ismét 
benépesíteni - ez utóbbihoz, 
hogy ne kelljen az üzemelte-
tésre pályázatot kiírni, a köz-
gyűlés felmentése szükségel-
tetik. Mindenesetre a városü-
zemeltetési bizottság nem emelt 
kifogást a kérés ellen azzal , 
hogy a szabadtéri igazgatósá-
gának az érvényes szabályozás 

szerinti jogi utat persze meg 
kell tennie. (Ugyanakkor nem 
támoga t t a azt a kérést a 
bizottság, hogy a Rerrich Béla 
térre is t e l epü lhes senek a 
pavi lonosok, mert az elmúlt 
évek tapasztalatai szerint ott a 
rend „kézbentarthatatlan".) 

A m á j u s e l se je i „k i te le -
püléssel" kapcsolatban is állást 
foglalt a bizottság: tekintettel az 
igényekre, a hagyományra, a 
köz te rü l e thaszná la t i d í j bó l 
származó önkormányzati bevé-
telre, három napra, május else-
je és harmadika között előze-
tesen jóváhagyta a Liget Fő fa-
sori szilárd burkolatú úttest-
jének, a szabadtéri színpad 
bejáratánál lévő térségnek, 
illetve a Liget vendéglővel 
szembeni gyöngykavicsos útnak 
az igénybevételét. Természe-
tesen a fe lmerülő takar í tás i , 
szemétszállítási költségek meg-
osztásáról a későbbiekben a 
vá l l a lkozókka l együt t ha tá -
roznak. 

Ez nem gyerekjáték... 

Pályaudvar a mennyezeten 
Dr. Kövér Béla neve sokaknak ismerős. A Délép egykori 

személyzetisét főnökei így minősítették: „az a baja, hogy túl jó 
ember..." De pályafutásában legalább ilyen fontos, hogy 

Szegeden éppen hét bábszínházat csinált, ami önmagában is 
külön történet. Minket ezúttal más minőségben, a lakásán 

fogadott, ahol egy egész vasúti pályarendszer függött a fejünk 
fölött, persze nem sokáig... 

egyszemélyes kajakot - a szak-
értőknek biztosan sokat elárul, 
hogy a „nud l i " t í pusúakhoz 
tar tozot t - , még az 1947-es 
cserkészújság is hírt adott róla. 

A vasútmodellezés a hatva-
nas évek közepén kezdődött, 

NDK kocs ikkal és t a r tozé-
kokkal bővült addig, hogy most 
63 mozdonyt, és 270 kocsit 
számlál a járműpark. A hasonló 
érdeklődésűek - és a szakmai 
hitelesség! - kedvéért azt sem 
árt közzétenni, hogy 1:120-as 
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A modellek ezúttal az. asztalon 


